
Stanovska organizacija JUU 
"Poročila 

+ JUU, SRESKO DRUŠTVO SLOV. 
KONJICE je zborovalo v soboto, 8. marca. 
Udeležba je znašala 85 %. 

Tov. predsednik pozdravi navzoče, po
sebno gosta predavatelja tov. E. Vranca, ki 
se je odzval vabilu za predavanje, in novo pri
stopivša tov. Nekrep Alojzijo in ISobnika 
Franca. 

Upokojenemu tov. Kržiču Janku, ki od
haja iz sreza, izreče predsednik ob izročitvi 
diplome v znak priznanja njegove stanovske 
zavesti, zvestobe in delovanja tople poslovil
ne besede. Oriše njegovo društveno, šolsko in 
ostalo izvenšolsko udejstvovanje, ki je verna 
slika zavednega članstva pretekle dobe. V za
hvali za pozornost je stari stanovski borec 
orisal težke boje organiziranega učiteljstva v 
letih pred osvobojenjem, pozivajoč navzoče 
k tesni stanovski povezanosti in vztrajnemu 
delu v naši organizaciji. 

V situacijskem poročilu poda nato pred
sednik pregled dela organizacije. Pri tem pod
črtava stališče: organizacija naj zadobi pol
no sodelovanje pri snovanju uradniškega za
kona in zakona o ljudskih šolah. Končno naj 
se uredi vprašanje poročenih učiteljic ter od
pravijo ovire napredovanj. Organizacija naj 
na merodajnih mestih skuša doseči odobre
nje, da lahko šolski upravitelji zaradi stalne
ga dviga cen* zvišajo znesek za kurivo ob 
stvarni potrebi ter naknadno zaprosijo za 
odobritev, da se s tem omogoči redno poslo
vanje. 

Ker so dotacije za učiteljske knjižnice 
tako nizke, da poedinim šolam ni možno na
baviti najpotrebnejša pedagoška dela, se bo 
sestavil seznam najvažnejših pedagoških del, 
na kar bodo šole sporazumno nabavile posa
mezna dela tako, da bo sčasoma v okraju na 
razpolago vsa važnejša pedagoška literatura, 
ki se bo medsebojno izposojevala. 

V referatu: Razred kot življenjska zajcd
niea — je tov. E. Vrane kot izhodišče prika
zal današnje časovno valovanje, ki vedno bolj 
poudarja važnost občestvenega življenja. Na 
lastnih izkustvih v razredu in ob nadzorova
nju je orisal vse možnosti in pogoje za orga
nizacijo razredne zajednice v skladu s pozna
vanjem otroka v mladinoslovnem in psiho
loškem pogledu. Prepričal je poslušalce, da je 
razred kot zajednica nujna potreba, da pa 
morajo biti dani za to prvi pogoji. Bližamo se 
lahko idealu in pripravljamo na čas, ko bodo 
vsi prepadi med šolo in življenjem odstranje
ni. — Članstvo se je tov. predavatelju toplo 
zahvalilo za referat, na kar je 'stavilo nekaj 
vprašanj, ki jih je predavatelj osvetlil. 

Po predavanju je tov. Marjan Sikst kot 
referent odbora za proučavanje zakona o ljud
skih šolah, ki ga je sestavila kmetijska zbor
nica, podal zgoščen pregled smeri tega zako
na. Na prihodnjem zborovanju, dne 5. aprila, 
bo tov. Sikst Marijan predaval o pedagoškem 
tisku. 
Pavlic Ivo, preds. Tekavc Štefka, taj. 

+ JUU, SRESKO DRUŠTVO KAMNIK 
je zborovalo v soboto, dne 15. marca 1941, v 
Domžalah. Navzočih 59 % članov. 

Tovariš predsednik je otvoril zborovanje, 
pozdravil vse navzoče, imenoma sreskega pod
načelnika in novo članico Kraševec Danico iz 
Ihana. 

Situacijsko poročilo je obsegalo pregled 
dela naše organizacije od zadnjega zborova
nja in sicer: delo JUU na zboljšanju prejem
kov, izprememba zakona o uradnikih, izpre
memba šolskega zakona, napredovanje v 5. 
položajno skupino, drvarina in naturalno sta
novanje, delo in položaj učiteljstva ob mejah, 
anketa o stanovanjskih razmerah učiteljstva, 
predloge naše organizacije za finančni zakon. 

Sledilo je predavanje tov. Metoda Jenka. 
Podnaslov tega predavanja je bil »Psihoanali
za Jugoslovanov ali vpliv gospostva tujih ras 
na psiho Jugoslovanov«. V uvodu je predava
telj utemeljil način gledanja naše, trpljenja in 
ponižanja polne zgodovine, in da tako spozna
nje lastnih napak in zablod lahko pozitivno 
vpliva na državljansko vzgojo. V naslednjih 
poglavjih je predavatelj nanizal usodne do
godke v naši zgodovini, ko so se zadirale v 
naše narodno telo z več strani tuje rase, ki so 
zapustile globoke brazde ne le v fizičnem (an
tropološkem), še bolj v psihičnem pogledu. 
Posledice teh čutimo še danes, vendar pa je 
v našem narodu vkljub temu še toliko neiz
rabljene tvorne sile, da se kljub fatalnim po
greškom v preteklosti nam ni bati za prihod
njost. Na koncu je predavatelj v ilustracijo 
veličine našega narodnega etosa še prečrtal 
divno zgodbo o bedaku Mrgudu ter njegovo 
značilno izpoved. Tovariš predsednik se je 
predavatelju za globoko zasnovano predava
nje iskreno zahvalil. 

O osnutku novega zakona o ljudskih šo
lah, ki ga je sestavila in izdala Kmetijska 
zbornica v Ljubljani, je kratko poročal tov. 
Koman. Ker pa članstvu bistvena določila te
ga osnutka niso bila zadostno osvetljena in 
ker članstvo smatra, da je novi šolski zakon 
velike važnosti za bodočnost našega ljudske
ga šolstva, je sklenilo, da prouči osnutek raz
širjeni strokovni odbor skupno z upravnim 
odborom in poda na prihodnjem zborovanju 
svoje mnenje odnosno nasvete in predloge, ki 
naj bodo vodilo sekcijskemu strokovnemu od
boru. Prihodnje zborovanje bo mesca junija. 
Jos. Napokoj, preds. Ivanka Hrastova, taj. 

+ JUU, SRESKO DRUŠTVO SV. LE
NART V SLOV. GORICAH je imelo zbo
rovanje dne 15. marca 1941 pri Sv. Lenartu 
v Slov. goricah ob navzočnosti 34 članov ozi
roma članic. 

Uvodoma je tov. predsednik pozdravil 
vse navzoče članstvo, med njimi tudi novo
pristopivše ter konstatiral, da je z ozirom na 
lepo vreme udeležba slaba. Apeliral je na 
navzoče članstvo, naj skuša tudi pri ostalih 
tovariših vzbuditi toliko stanovske zavesti, da 
se bodo udeleževali naših zborovanj ter na ta 
način aktivno sodelovali pri delu v naši orga
nizaciji. 



Nato so bili prečitani zapisnik zadnjega 
zborovanja in došli dopisi. Sledilo je situacij
sko poročilo tov. predsednika, ki ga je navzo
če članstvo z odobravanjem vzelo na znanje. 

Tov. blagajnik je pozval članstvo, naj pla
čuje članarino v mesečnih obrokih, ter opozo
ril tiste, ki so društvu še dolžni poravnati svo
je obveznosti. 

Sledil je referat o osnutku novega šol
skega zakona, ki ga je izdelala Kmetijska 
zbornica. V njem so bile na kritičen način 
iznesene dobre in slabe strani osnutka ter 
predlogi in dejstva, kar naj bi se upoštevalo 
pri izdelavi novega šolskega zakona. Članstvo 
se je zedinilo v tem, da naj društveni odbor 
formulira zadevne predloge ter jih pošlje sek
ciji. 

Glede ankete o učiteljskih stanovanjih je 
bilo sklenjeno sledeče: Ker razposlana anketa 
šolam ni bila izpolnjena točno, bo društvo po
novno poslalo na vse šole zadevni razširjeni 
formular, katerega naj učiteljstvo skrbno in 
vestno izpolni. Ker je v interesu vsega član
stva in učiteljstva, da se vendar enkrat reši 
tudi pereče vprašanje učiteljskih stanovanj, 
za kar je potrebno, da se na merodajnih me
stih iznesejo stvarni dokazi, pričakujemo, da 
bo vse učiteljstvo pristopilo z vso resnostjo 
k temu delu. 

Pri predlogih in slučajnostih so se obrav
navala vprašanja iz naše skrinjice. Pri pretre
sanju teh vprašanj se je članstvo zedinilo v 
sledečih predlogih: 

1. Ročno delo naj se reduje s posebno 
oceno, zlasti če ga poučuje druga učna moč. 

2. Ukinejo naj se vse šolske olajšave, po
sebno pa sedanji način, ki nikakor ne ustreza 
pedagoškim principom. 

3. Ker so sedaj cene življenjskim potreb
ščinam stabilizirane, naj se nemudoma povi
šajo naši prejemki za toliko procentov, kakor 
so se dvignile cene. 

Prihodnje zborovanje bo pri Sv. Antonu 
v Slovenskih goricah v začetku mesca maja. 
Rogl Fran, preds. R. Jurjaševič, taj. 

+ JUU, SRESKO DRUŠTVO MARIBOR 
DESNI BREG je zborovalo v soboto, dne 15. 
marca 1941, v Mariboru. Navzočih 85 članov 
t. j . 80 %. — Tov. predsednik pozdravi nove 
člane in posebej še pol. kom. g. Kosa. 

I. Situacijsko poročilo: a) tov. predsednik 
je podal v grobih obrisih historiat borbe naše 
organizacije za naše najtežje in najaktualnej
še vprašanje, t. j . vprašanje naših prejemkov. 
Stališče centrale, da danes ni čas za reševa
nje manj važnih vprašanj, ko so na dnevnem 
redu druga vprašanja, je toliko pogrešno, ker 
je najmočnejši obrambni zid zadovoljno ljud
stvo in zadovoljen uradniški kader. Z razbit
jem akcijskega odbora državnih uslužbencev 
je propadla uspešno načeta akcija za izbolj
šanje našega materialnega položaja. Naše dru
štvo je že ponovno stavilo na vodstvo naše 
organizacije zahtevo, da se danes, ko živimo 
v težkem materialnem položaju, vsa trenja 
med posameznimi organizacijami ali skupina

mi stavijo z dnevnega reda in se pristopi k 
skupnemu delu. Da je to možno, najlepše ka
že solidarno delo »Ljubljanskega akcijskega 
odbora«. Odločno pa odklanjamo, da bi se 
našim zahtevam za vsakdanji kruh dajal ka
kršen koli pečat prevratnega elementa. S to 
prakso se naj preneha. — Naša država je 
agrarna. Struktura agrarne države pa ne pre
nese tolikega števila uradništva, kakor ga ima
mo mi, poleg tega pa tudi ne tako komplici
rane administracije. Naše vprašanje bo reše
no takrat, ko bo načet ves kompleks s pra
vega gospodarskega vidika: precizen in dale
kosežen gospodarski načrt, manj uradništva, 
a to dobro plačano. 

b) Situacijsko poročilo je podal tov. taj
nik, ki se je dotaknil vseh važnejših stanov
skih in šolskih vprašanj. 

II. Vprašalna skrinjica: 1. Članstvo zahte
va, da se aktualna vprašanja vprašalne skri
njice ne stavijo na dnevni red na koncu zbo
rovanja, ko je že vse utrujeno in ni časa. 
Sklep: odbor naj stavi vprašamo skrinjico 
na dnevni red tako, da bo možno vsa pereča 
vprašanja temeljito in vsestransko rešiti. 

2. Kdo je kompetenten, da daje informa
cije o skupnem gospodinjstvu državnega urad
nika učitelja? 

3. Stari stalež učiteljstva ne ustreza več. 
Kdaj bo izšel nov? 

4. Občina noče izplačati zaostale stanari
ne: Kdor se je pobrigal za svoje pravice, je 
občina dolžna izplačati zaostanke. (Letos je 
vneseno v proračun tri četrtine zaostankov.) 

III. Tov. Zorn je podal načelne misli k 
projektu šolskega zakona. Končni sklepi bodo 
sprejeti po podrobni obravnavi. 

IV. Prof. G. Šilih je predaval o »šolskem 
nadzorstvu v bodočnosti«. Uvodoma je raz
členil napake naše sedanje šole in je prikazal 
tako reakcionarne kakor tudi nasprotne ek
streme. Pri analizi vzrokov današnjega stanja 
notranje organizacije naše šole je poleg po
manjkljive izobrazbe in samoizobrazbe uči
teljstva in poleg težkih socialnih razmer in 
politizacije šolstva navedel kot enega izmed 
vzrokov tudi naše šolsko nadzorstvo. Jasno 
je prikazal problem šolskega nadzorstva, ko 
je utemeljeval namen in potrebo nadzorstva 
in ko je pokazal na vprašanje: kakšno naj bo 
šolsko nadzorstvo. Ko je podal funkciji te in
stitucije pravo vsebino in opredelil naloge, se 
je še ustavil pri vprašanju, kdo naj bo šolski 
nadzornik in kdo ga naj postavlja. Analiziral 
je lastnosti šolskega nadzornika in poudaril 
važnost njegovega materialnega položaja. Za 
predavanje je bilo med članstvom živo zani
manje, saj je vkljub pozni uri vztrajalo preko 
poldneva. V razgovoru je bilo podanih nekaj 
misli, gotovo so pa čutili vsi poslušalci, da bi 
morali to predavanje čuti predvsem drugi, ne 
le učitelji, posebej pa še oni, ki odgovarjajo 
za personalne zadeve naše šole. 

V. Sekcij sko vodstvo prosimo, da vpliva 
na uredništvo »Učit. tovariša«, da ne priob
čuje ocen mladinskih del v pretirani obliki, 
ker potem vsebina in uporabnost razočarata, 

kakor je n. pr. dramatizacija Ingoličevih »Si
rot«. 

Prihodnje zborovanje bo mesca maja in 
bo predaval tov. Zorn o izvenšolskem delu 
učiteljstva. 
Petrovič Simon, preds. Ledinek Miloš, taj. 

+ JUU, SRESKO DRUŠTVO LJUBLJA
NA OKOLICA, ZAH. DEL je zborovalo 
15. marca v Ljubljani. Od 99 vpisanih članov 
jih je prisostvovalo 82. 

Tov. predsednik je pozdravil vse navzo
če, posebno pa novovstopivši tovarišici z Iga. 
Prečrtali so se dopisi, ki jih je društvo pre
jelo v zadnjem času. Sekcija nam poroča o 
obisku sekcijskega predsednika in tajnika pri 
ministroma g. dr. Kreku in dr. Kulovcu, kate
rima sta razložila težnje učiteljstva, ki priha
jajo posebno zadnje čase v poštev. Tako naj 
bi kolikor mogoče prenehalo premeščanje po 
službeni potrebi, popravijo naj se krivice, pri
zadete učiteljstvu, napredovanja naj se vrše 
po vrstnem redu, razpisujejo naj se vsa iz
praznjena mesta, pri oddaji mest naj se upo
števajo samo "službena doba, ocena in družin
ske razmere brez ozira na politično pripad
nost prosilca, uredi naj se položaj učiteljic za 
ženska ročna dela. 

Prečrtalo se je sekcijsko situacijsko po
ročilo, ki je bilo sprejeto. Nato še poročilo 
izvršnega odbora JUU iz Beograda. 

Tov. blagajnik prosi, da bi članstvo pla
čevalo članarino po pošti in ne na zborova
njih, da ne pride do kake pomote pri nagli 
vknjižbi. 

G. dr. Vlado Schmidt nam je povedal, 
kam lahko gredo otroci z dovršeno osnovno 
oziroma ljudsko šolo, v katere šole za nadalj
nji študij, v katere poklice ali kot vajenci v 
katere obrti. Rade volje je pojasnjeval vpraša
nja, ki mu jih je stavilo članstvo. Ker je po
vedal, da je večkrat na razpolago več vaje
niških mest iz posameznih obrti, kot je va
jencev iz mesta, predlaga tov. Pančar, naj se 
od časa do časa v dnevnih časopisih izdajo 
obvestila, kolikera in kakšna vajeniška mesta 
so na razpolago. Na ta način bi bilo o tem ob
veščeno tudi podeželsko ljudstvo. 

Ker nas vse zanima postopek v poklicni 
svetovalnici, smo g. predavatelja naprosili za 
hospitacije. Določil je, da lako pridemo vsa
ko soboto od 10. do 12. ure v skupinah po 12. 

Za predavanje, pojasnila in za ugoditev 
naši prošnji se mu je zahvalil tov. predsednik. 

V časopisih smo črtali, da je naš društve
ni predsednik tov. Vrhove z Loga premeščen 
na Olševek pri Kranju. Ta vest nas je vse 
močno začudila. Tov. Pančar mu je v slovo 
govoril. Opisal nam je tov. Vrhovca kot člo
veka in uradnika in predsednika pri društvu. 
Kot človek je že marsikaj težkega prestal, a 
ni klonil, kot uradnik je bil vseskozi vesten, 

kot društveni in stanovski tovariš pa je bil 
vedno in povsod za vsakega in vsakemu res 
tovariš. Njegov odhod obžalujemo. Na no
vem mestu mu želimo zadovoljstvo in srečo. 

Istočasno sta premeščena še gospa Vrhov
čeva v Olševek in tov. Grašič iz Iške vasi v 
Črno. Tudi njima želimo vso srečo na novih 
mestih. 

Zborovanju je prisostvovalo 82 članov. 
Člani vrhniške šole bodo hospitirali v po

klicni svetovalnici 5. aprila od 10. do 12. ure. 
Za druge šole bomo poslali pravočasno ob
vestilo v »Učit. tovarišu« po veliki noči. 
Taučar, podpredsed. Zupančičeva, tajnica. 


